
 

 

Nyhedsbrev #34 – Så har vi endnu engang modtaget et udkast til afslag, denne gang 
med en ny begrundelse. Og endnu engang undrer vi os.  

 

8. november 2024 

 

Kære alle interesserede i en lokalt- og folkeejet kystnær havvindmøllepark ud for Bornholm, 

Som nogen måske har læst eller set i de bornholmske medier, modtog Bornholms Havvind i går et 
udkast til en ny afgørelse fra Energistyrelsen på vores ansøgning om forundersøgelsestilladelse. Og 
endnu engang meddeler Energistyrelsen afslag. Begrundelsen for afslaget er denne gang en 
vurdering af, at tildeling af forundersøgelsestilladelse vil indebære statsstøtte.  

Som mange af jer sikkert husker, så er det med statsstøtte jo et forhold, der har været overvejet, 
vurderet og debatteret en hel del her hen over de seneste par år. Det nye er nu, at Energistyrelsen 
begrunder deres udkast til afslag til os med henvisning til dette forhold. Det undrer os virkelig 
meget, al den stund at Energiklagenævnet for mindre end et halvt år siden jo netop hjemviste tre 
afgørelser om afslag foretaget af Energistyrelsen med det argument, at Energiklagenævnet ikke 
fandt det tilstrækkeligt sandsynliggjort, at en forundersøgelsestilladelse til et konkret område udgør 
en værdi for ansøgeren (www.naevneneshus.dk/nyhedsarkiv/2024/juni/energiklagenaevnet-har-
truffet-afgoerelse-i-tre-sager-vedroerende-ansoegning-om-forundersoegelsestilladelser-til-
havvindmoeller/).  

Som vi tidligere har gjort rede for, bl.a. i et høringssvar til lovforslag om at ændre VE loven, som 
Bornholms Havvind fremsendte i marts 2024 (se BornholmsHavvind_Hoeringssvar_VE_lov_marts-
2024_J-nr-2023-3854.pdf), så har det hidtil også været Energistyrelsens vurdering, at åben dør 
ordningen for kystnære havvindsprojekter ikke indebar statsstøtte, hvilket fremgår af vurderinger af 
de EU retlige forhold i forbindelse med ændringen af VE loven i 2022. Dertil kommer, hensynet til 
ønsket om lige konkurrencevilkår, herunder overvejelserne om statsstøtte, jf. en række domme fra 
EU Domstolen, skal afvejes over for miljøbeskyttende formål og hensynet til menneskers sundhed, 
herunder ønsket om at bremse klimaforandringerne. Dette – samt almene geopolitiske og 
forsyningssikkerhedsmæssige hensyn – kommer også til udtryk i den forsat gældende 
nødretsforordning. Det forlyder, at Klima-, Energi og Forsyningsministeriet i løbet af foråret 2023 
har været i dialog med Europa Kommissionen om netop åben dør-ordningen, men pga. den 
manglende åbenhed omkring disse drøftelser, har det været vanskeligt at vurdere, hvorvidt disse 
bredere miljøbeskyttende, geopolitiske og forsyningssikkerhedsmæssige aspekter på passende vis 
har indgået i drøftelserne. 

http://www.naevneneshus.dk/nyhedsarkiv/2024/juni/energiklagenaevnet-har-truffet-afgoerelse-i-tre-sager-vedroerende-ansoegning-om-forundersoegelsestilladelser-til-havvindmoeller/
http://www.naevneneshus.dk/nyhedsarkiv/2024/juni/energiklagenaevnet-har-truffet-afgoerelse-i-tre-sager-vedroerende-ansoegning-om-forundersoegelsestilladelser-til-havvindmoeller/
http://www.naevneneshus.dk/nyhedsarkiv/2024/juni/energiklagenaevnet-har-truffet-afgoerelse-i-tre-sager-vedroerende-ansoegning-om-forundersoegelsestilladelser-til-havvindmoeller/
https://www.bornholmshavvind.dk/wp-content/uploads/2024/03/BornholmsHavvind_Hoeringssvar_VE_lov_marts-2024_J-nr-2023-3854.pdf
https://www.bornholmshavvind.dk/wp-content/uploads/2024/03/BornholmsHavvind_Hoeringssvar_VE_lov_marts-2024_J-nr-2023-3854.pdf


Men hvad er nu de næste skridt? 

 

I første omgang har Bornholms Havvind en frist på 14 dage til at fremsende vores partshøringssvar 
til Energistyrelsens udkast til afgørelse. Med erfaring fra sidst, vi modtog et udkast til afgørelse, 
nærer vi dog ikke de store forventninger til, at et partshøringssvar giver anledning til ændringer hos 
Energistyrelsen. Det betyder så, at vi måske inden udgangen af 2024 kan forvente at modtage en 
egentlig afgørelse fra Energistyrelsen i tråd med det udkast, vi netop har modtaget. Og den vil vi så 
igen have mulighed for at indklage til Energiklagenævnet. Ja, vi har jo prøvet det før, men det er 
godt nok virkelig besynderligt, at vi alle skal bruge så mange kræfter på at putte ord på papir, i 
stedet for at få sat skub i den grønne omstilling af vores energisystem, så vi kan få bremset op for 
de galopperende klimaforandringer, medvirke til at Danmark når sine 2030 klimamål, og styrket den 
bornholmske økonomi. 

De bedste hilsner, 

Forpersonerne for  

Borgerenergifællsesskabet Bornholms Havvind og Udviklingskonsortiet Bornholms Havvind 


